
Špíz nám chutnal

Napsal uživatel Tomáš Pohl
Pondělí, 15 Listopad 2010 01:00

    

(reportáž z festivalu Folkový špíz 2010)

  

Na podzim je kraj Českomoravské vysočiny smutný. Je ve znamení mlhy a opadaného listí.
Nostalgii podzimu lze ale přerušit něčím pěkným, co zahřeje duši. V Náměšti nad Oslavou se v
sobotu 6. listopadu 2010 konal již 11. ročník festivalu Folkový špíz. Jsou festivaly trvající řadu
dní, na nichž se jako na orloji střídají účinkující. Folkový špíz je festivalem komorním, festivalem
pro ty, kteří z okolí či z větší dálky váží cestu do místní sokolovny. Otcem a hlavním
organizátorem akce je písničkář z Třebíče, Pavel Pokorný. Letos Pavel Pokorný krom
účinkujících pozval zcela jistě pro něj toho nejmilejšího diváka na světě - roční dcerku Táňu
,
kterou občas maminka vodila ještě za obě ruce k pódiu. Táně zářily oči, když sledovala tátu s
kytarou.

  

Je tradicí, že prvním účinkujícím festivalu je jeho organizátor. Pavel Pokorný s kytarou a foukací
harmonikou nepatří mezi písničkáře prosazující se za každou cenu. Patrně nikdy nebude zářit
na nebi hvězd, ale ve svých písních sděluje své city a pocity, kterým diváci jistě věří. Bez
nadšenců jako je Pavel Pokorný by byl svět o něco víc fádní a smutný. Festival měl jako vždy
své překvapení. Tím byl letos Petr Novotný, používající pro odlišení od svého slavnějšího
jmenovce dodatek „nebavič“. Jenže na rozdíl od „jmenovce – baviče“ jsem u nenápadného a
skromného „nebaviče“ vždy vychutnával jeho citlivé hlášky, které seděly a na setkáních s jeho
mateřskou kapelou Žalman a spol. jsem se nahlas chechtal jeho fejetonům a postřehům. Petr
Novotný se tentokrát představil v pro mě neznámé podobě - jako „začínající písničkář“. Petr
Novotný vyměnil basovou kytaru za kytaru, na kterou většinou nehraje a přednesl několik svých
písní. Stejně jako fejetony i texty jeho písní zněly s nadhledem nad trápením tohoto světa a byly
plné krásných metafor. Byl bych rád, kdybych si zážitek s písničkářem Petrem Novotným, který
navíc doprovodil Pavla Pokorného na basovou kytaru, někdy mohl zopakovat. Ohlášená
skupina s názvem Žalozpěv nemá zatím webové
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stránky. Vede ji chlap jako hora, který se jmenuje Jiří Nohel. Kapelníka doplňují ještě housle a
flétna. Žalozpěv má mateřský přístav ve vesnici Níhov, nedaleko od místa konání festivalu.
Silný hlas Jiřího Nohela sděluje veliká slova o lásce a je patrno, že zvuk kapely zní často i v
kostele a lze ji bez váhání zařadit mezi křesťanské skupiny. Žalozpěv doprovodil v několika
písních Petr Novotný na basovou kytaru. Každopádně je záslužné, když i na malé vesnici si
najde několik mladých lidí čas a odtrhne zbytek populace od hospody a nekonečných
připitomělých „mýdlových TV seriálů“.

  

Inspiraci u Mozarta a možná i u dětské literatury hledala kapela Leporelo, když hledala svůj
název. V kapele není třeba představovat hráče na klávesy, kytaru a akordeon, zpěváka a
skladatele Ivo Cicvárka. Ivo Cicvárek byl vždy svůj a bohužel jeho TV pořady jsou jen hudbou
minulosti. Leporelu vévodí hlas Markéty Tulisové, která krom zpěvu i skládá. Markétu bylo na
loňském festivalu možné vidět u vchodu do sálu, kde kontrolovala vstupenky. Netušil jsem, že
tahle blondýnka, kterou nelze zcela jistě podle „společenského klišé“ nazvat ani hloupou, ani
křehkou, vládne tak nádherným hlasem a výrazem. Zkrátka a dobře, opět byl pro mě vykopán
jeden skrytý poklad a doufám, že nejen pro mě. S Leporelem letí čas a zbývá touha vidět je
znovu. Na závěr přidala Markéta Tulisová indiánskou píseň zpívanou acapella. Tohle si mnoho
zpěvaček bez újmy na renomé nemůže dovolit, ale Markéta byla i zde suverénní.

  

Pro řadu diváků byla zcela jistě jedním ze dvou magnetů festivalu kapela Pacifik. Původně měl
dorazit jen letošní sedmdesátník a kapelník Tony Linhart s Helenou Maršálkovou, ale
neohlášeně se přidal ještě kytarista a zpěvák Jan „Andělín“ Frühwirt. Tony Linhart úspěšně
překonal spoustu problémů včetně zdravotních a na jevišti ten večer jen zářil. Helena
Maršálková zpívá s Pacifikem již od roku 1971 a její hlas jako nůž je rodinným zlatem kapely.
Vynikající kytarista a dobrý zpěvák „Andělín“ do kapely zapadl, včetně převzetí písní zpívaných
kdysi Václavem Maršálkem. Většina písní Pacifiku zlidověla a myslím, že si sál sokolovny v
Náměšti ten večer přišel na své.

  

Žofie Kabelková, další účinkující, to nemá z rodné Jihlavy do Náměště daleko. Žofie je křehká
polní kytka z Vysočiny hrající si se svými písněmi ve vysokých polohách, či jen tak něžně hladí
posluchače. V doprovodu kontrabasu Lucie Cíchové a kláves Ivo Cicvárka
zněly písně z obou desek této velmi osobité písničkářky a na závěr přidala svůj obvyklý
pamlsek - píseň z filmu 
Nejasná zpráva o konci světa
, zpívanou acapella.
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  Luboše Hrdličku, mimo jiné zakladatele kapely Nezmaři, není třeba příliš představovat.Tentokrát se dal dohromady s Petrem Sejkem, baskytaristou pelhřimovské kapely 4zdi a bývalou zpěvačkou kapely Nezmaři MonikouVodičkovou, známou dříve jako Klimentová. Nazvali se Náhlá změna, a jak mi Luboš Hrdlička po koncertu řekl, chtěli, aby tato sestava zůstala. Repertoár je tvořenjednak klasikou Luboše Hrdličky jako je píseň Blázen za komínemči Za oknem, která je známá spíše jako Písek, a novinkami. Zpívají všichni, byť u některých písní jsem zvyklý spíše na trojhlas s tím, že PetrSejk hraje na kytaru a občas zpívá sóla. Celkový dojem je velmi příjemný a ten večer bylumocněn i perfektním pěveckým výkonem třináctileté kudrnaté dcerky Petra Sejka. Z tohoděvčete zcela jistě něco bude. Kapela zatím vydala demo se čtyřmi písněmi a doufám, ženezůstane jen u něj.  Posledním účinkujícím byla kapely Epy de Mye, kterou není třeba příliš představovat, protožetato trojice i se změnou v podobě Dušana Vainera, hraje na folkovém nebi po pěti letechexistence extra ligu. Moderátor večera, kterým byl stejně jako loňského roku učitel Pavel Jordán, bohužel maličko zazmatkoval, když uvedl kapelu ještě s Lukášem Kazíkem a nevšiml si, že najevišti chybí Dušan Vainer. To se ale stává a moderovat řadu hodin trvající festival je kláda i prozkušeného kantora. „Epíci“ jako vždy zářili, byť jen ve dvou, s občasným vstupem „manažerky“fenky Lízinky na pódium. Zněly dnes již klasické Ženy mužů, Zabily básníka, zněly i novinky. Všechny vedené nádherným jevištním souzněním Honzy Přesličky, jeho kytarya hlasu a hlasu a kontrabasu hlazeného v létající v prstech Lucie Cíchové. Je potěšitelné, žeHonzovi Přesličkovi to stále velmi dobře píše a na suverénním projevu, podloženém zcela jistěnekončícími jamy, je stále patrno, že člověk může mít radost z hraní i při sté či nevím kolikátérepríze písně. Kapela má zcela jistě i „plné kapsy“ na další desku, ale Honza Přeslička nepatří ktěm, kteří by rozdávali desku každý rok, protože o „Epících“ všichni vědí i bez těchto „PRdárků“.  Nezbývá tedy, něž poděkovat Pavlovi Pokornému za pozvání s přáním, ať i ten další Špízchutná stejně dobře jako ten letošní, velmi dobře připravený.  
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